
صلاة الإجارة: 

نماز استیجاری: 

س١٣٦/ أعـطانـي احـد المؤمـنين مـبلغاً قـدره (١٠) آلاف فـقط، عـن بـدل 
استئجار الصلاة عن والده المتوفى، فما حكم هذه الأمانة ؟  

پرسش ۱۳۶: 
یکی از مؤمنان مبلغ ۱۰ هزار به عنوان اجرت نماز پدر فوت شده اش به من داده است. حکم 

این امانت چیست؟  

ج/ أخـذ الأجـرة مـقابـل الـصلاة والـصيام نـيابـة عـن المـيت بـاطـل، حـيث 
لا تـوجـد نـية قـربـة إلـى الله سـبحانـه فـي هـكذا صـلاة أو صـيام، فـهو لـولا 
الأجـرة لمـا صـلى ولمـا صـام نـيابـة عـن هـذا المـيت، فـصلاتـه وصـيامـه قـربـة 
لـلمال لا لله سـبحانـه، وإذا لـم يـوجـد الابـن الأكـبر الـذي يـجب عـليه قـضاء 
مـــا فـــي ذمـــة الـــوالـــديـــن، أو كـــان مـــوجـــوداً ولـــم يســـتطيع قـــضاء مـــا فـــي 
ذمــتهما ولــم يــوجــد مــتبرع لأداء مــا فــي ذمــة المــيت مــن صــلاة وصــيام، 
يـتصدق عـن المـيت عـن كـل يـوم صـيام بـمُد مـن الـطعام، وعـن صـلاة الـيوم 
والـــليلة بـــمُد مـــن الـــطعام، فهـــذا المـــبلغ يـــعمل بـــه بحســـب مـــا تـــقدم مـــن 

التفصيل، والحمد لله. 
پاسخ: 

دریافت اجرت در برابر نماز خواندن یا روزه گرفتن به نیابت از مرده باطل است چرا که در 
چنین نماز و روزه اي نیت نزدیک شدن به خداوند سبحان نیست؛ زیرا اگر اجرتی نباشد براي 
این متوفی نمازي خوانده و روزه اي گرفته نمی شود؛ بنابراین چنین نماز و روزه اي با نیت 
 ـکه قضاي  نزدیکی به مال انجام می شود نه با نیت نزدیکی به خداوند. اگر مرده پسر بزرگی 
آنچه بر ذمۀ والدینش است بر او واجب باشد ـ نداشته باشد و یا پسري دارد ولی توانایی قضاي 
آنچه بر ذمه شان است را نداشته باشد و داوطلبی هم یافت نشود که ذمۀ این متوفی را بري 
کند، به جاي هر روز روزه یک مُد طعام و به جاي نماز یک شبانه روز نیز یک مد طعام صدقه 

بدهد و با این مال براساس تفصیلی که پیش تر گفته شده است عمل نماید. والحمد الله. 

س١٣٧/ وما مضی من هذا العمل والمال مقابله کيف هو ؟ 



پرسش ۱۳۷: 
و حکم آنچه در گذشته انجام شده و مالی که در مقابلش گرفته شده، چگونه است؟ 

ج/ لا شــيء عــليكم فــيما أديــتم مــن صــوم وصــلاة مــقابــل أجــر فــيما 
مــضى إن كــنتم تجهــلون أنــها بــدعــة ولــم تشــرع فــي قــرآن أو ســنة عــن 

    . النبي  وأهل بيته 
پاسخ: 

در آنچه از نماز و روزه در برابر دریافت اجرت قبلاً ادا کرده اید، چیزي بر شما نیست، اگر 
نمی دانستید که اینها بدعت است و در قرآن یا سنتّ منقول از پیامبر (صـلی الله عـلیه وآلـه وسـلّم) و 

اهل بیت او (علیه السلام) تشریع نشده است. 

أمـا مـا قـبضتم عـنه أجـر مـن صـوم وصـلاة عـن الأمـوات (الـذيـن مـاتـوا 
عـــلى ولايـــة حـــجة الله فـــي زمـــانـــهم أو مـــن تجهـــل حـــالـــهم) ولـــم تؤدوه 

فيمكنكم التصدق عن الميت بالمبلغ كما تقدم. 
آنچه به عنوان اجرت که به جهت اداي روزه و نماز براي اموات دریافت کرده اید (کسانی که 
بر ولایت حجت خدا در زمانشان مردند یا کسانی که وضعیت آنها را نمی دانید) و آنها را ادا 

ننموده  اید، می توانید مبلغ را همان گونه که گفته شد به نیابت از مرده صدقه بدهید. 

ويــمكنكم أيــضاً قــضاء الــصلاة والــصوم عــن الأمــوات الــذيــن قــبضتم 
أجــــراً عــــن الــــقضاء عــــنهم فــــيما مــــضى (إن كــــنتم تجهــــلون أن الــــصلاة 
والـصوم مـقابـل الأجـر بـدعـة)، ولـكن الآن تـنوي الـقضاء عـنهم قـربـة إلـى 

الله لا لأجل الأجر الذي قبضته فيما مضى. 
همچنین می توانید آنچه از قضاي نماز و روزه براي اموات که در گذشته به جا آورده و در 
برابرشان اجرت دریافت کرده اید (اگر نمی دانستید که دریافت اجرت در برابر قضاي نماز و 
به  نزدیکی  نیت  با  را  ایشان  قضاي  می توانید  اکنون  اما  ندارد  اشکالی  است)  بدعت  روزه 

خداوند به جا آورید نه در برابر مالی که قبلا به عنوان اجرت دریافت کرده اید. 



وبــالنســبة لــقضاء الــصلاة فــالــقضاء فــي لــيلة ثــلاث وعشــريــن مــن 
رمـضان يـعدل ألـف شهـر، فـلو كـان فـي ذمـة شـخص مـثلاً سـنة قـضاء أو 
عشر سنين أو حتى ألف شهر يكفيه قضاء يوم واحد في ليلة القدر. 

در خصوص قضاي نماز، قضا در شب بیست و سوم ماه رمضان برابر با هزار ماه است، و اگر 
بر ذمۀ شخصی به عنوان مثال دو سال یا ده سال یا حتی هزار ماه نماز قضا باشد، قضاي یک 

روز در شب قدر، او را کفایت می کند.  

س١٣٨/ مــــاذا إذا لــــم يــــكن المــــكلف يــــعلم بــــالــــحكم وكــــان قــــد صــــرف 
الأموال التي استلمها عن الميت سواء كانت عن صوم أو صلاة ؟ 

پرسش ۱۳۸: 
اگر مکلفّ حکم را نداند و اموالی که از طرف میتّ چه در برابر نماز و چه در برابر روزه 

دریافت کرده است را مصرف نموده باشد، حکمش چیست؟ 

ج/ إذا كــان فــقيراً ومــحتاجــاً لــلمال وقــد صــرفــه عــلى طــعامــه وطــعام 
عـيالـه فـهو صـدقـة عـن المـيت بـقضاء مـا فـي ذمـته مـن صـلاة أو صـيام، 
وإن كــان غــنياً فــعليه أن يــتصدق بــالمــال عــن المــيت كــما هــو مــبين فــي 

أجوبة سابقة. 
پاسخ: 

در صورتی که او فقیر و محتاج بوده و آن مبلغ را براي غذاي خودش یا خانواده اش خرج 
کرده باشد، آن اموال صدقه از طرف مرده در عوض قضاي نماز و روزه اي که برعهده اش 
 ـهمان طور که در پاسخ هاي پیشین بیان  می باشد محسوب می گردد؛ اما اگر بی نیاز می باشد 

شد ـ بر او واجب است آن اموال را از طرف مرده صدقه دهد.  

س١٣٩/ وهل أخذ الأجرة مقابل قراءة القرآن كذلك ؟ 
پرسش ۱۳۹: 

و آیا گرفتن اجرت در برابر خواندن قرآن نیز همان حکم را دارد؟ 

ج/ أخـذ الأجـر عـلى قـراءة الـقرآن بـصوت (جهـراً) جـائـز حـتى وإن لـم 
يـــحضرهـــا أحـــد مـــن الإنـــس فـــإنـــه يـــحضرهـــا مـــن لا تـــرونـــه مـــن مؤمـــني 

الجن.   



پاسخ: 
دریافت اجرت در برابر قرائت قرآن با صداي بلند جایز است، حتی اگر انسانی حضور نداشته 

باشد؛ چرا که کسانی از مؤمنان جنیّ که دیده نمی شوند حضور خواهند داشت. 

 * * *


